
56 LIX. ÉVFOLYAM 2005/2

Infopark Budapest

A magyar fôvárosban az IVG (Industrieverwaltungsge-
sellschaft) Immobilien 1998 óta van jelen befektetôként
és különösen az Infopark Budapest kiépítésében érde-
kelt. A magyar kormány 1996-ban úgy döntött, hogy a
világkiállításra kiválasztott EXPO területet az informati-
ka és a technológia innovációs parkjává alakítja. 

A fejlesztés elsô látványos lépése a MATÁV Innová-
ciós Központ 2000. tavaszán átadott 18.300 m2-es iro-
da- és laboratóriumépülete volt. A második fejlesztési
szakaszban, 2002-ben az Infopark Központi Szolgálta-
tóépülete, valamint egy további, multifunkcionális iro-
daépület készült el.

Az Infopark Budapest bérlôi a távközlési és techno-
lógiai szektorból kerülnek ki. A kialakuló szinergia hatás
további érdeklôdôket vonz. Az IT-, szoftver- és távköz-
lési ágazat fontos képviselôinek beköltözésével meg-
valósulni látszik az Infopark alapgondolata, hogy a te-
rület a high-tech szektor központja legyen. 

Az Infopark Budapest fejlesztése tovább folytató-
dik. A mintegy 4500 dolgozónak helyet adó Infopark
teljes kiépítése 2006-2007-re várható.

Az InfoPark Alapítvány

Az IVG 1 millió német márkás adománnyal Budapesten
egy alapítványt is létrehozott az egyetemekrôl kikerülô
fiatal vállalkozások, spin-off cégek támogatására. A ku-
ratórium elnöki feladatát a Budapesti Mûszaki és Gaz-
daságtudományi Egyetem és az Eötvös Lóránd Tudo-
mányegyetem rektorai látják el, a tagok között minisz-
tériumok és szakmai szervezetek képviselôi vannak.

Az Infopark Alapítvány 2003. május 15-én hirdette
meg az „Ötlettôl a megvalósításig” címmel informatikai
és kapcsolódó kutatási-fejlesztési tevékenység támo-
gatására elsô pályázati felhívását. A megadott határ-
idôig 26 kutatócsoport és kisvállalkozás küldte be öt té-
makörben összesen 28 pályázatát. A kiválasztás szem-
pontjai között szerepet kapott az ötlet innovációs tartal-
ma, a megvalósulás valószínûsége, a gazdasági hasz-
nosíthatósága, illeszkedése a hazai és nemzetközi ku-

tatások trendjébe. Az ünnepélyes eredményhirdetésre
2003. november 6-án került sor, melynek során a kivá-
lasztott nyolc sikeres pályázó között összesen 38,8 mil-
lió forintot osztottak szét.

Elôképek, példák

Ismeretes, hogy az elsô tudományos park, a Stanford
Research Park 1951-ben jött létre az USA-ban, amely
a sokat emlegetett Szilícium-völgy kiindulópontja. A
számos amerikai, majd klasszikus angol egyetemi kép-
zôdmény mellett Európában, Japánban és Délkelet-
Ázsia más országaiban is terjedni kezdett az a gyakor-
lat, hogy egyetemi, kutatási bázisok mellé települtek a
technológia-orientált vállalkozások.

Az Infopark megvalósítását sokan az 1996-ban le-
mondott világkiállítás utóhasznosításának egyik pozitív
példájaként emlegetik, vagy a külföldi példák követésé-
nek tartják, nem is gondolva arra, hogy a magyar kul-
túrtörténet is milyen zseniális regionális fejlesztési meg-
lepetéssel szolgál. 1896-ban fogadta el az országgyû-
lés azt a javaslatot, hogy a Mûegyetem új épületét Bu-
da akkori legdélibb részén, Lágymányoson építsék fel,
amelyet sok kritika ért a környék beépítetlensége miatt.
Utólag azonban ez vetette meg a Lágymányosi hídig
tartó egyetemi városrész alapjait, amelynek az Infopark
ma már szerves része. A terület beépítésekor számolni
kellett azzal, hogy itt évtizedekkel korábban, tó, mocsár
és valamikor a Duna medre volt. Az épületek alapozá-
sánál és a kitermelt feltöltött talaj szennyezôdés-men-
tesítésével eleve többletköltségek merültek fel. Az el-
készült épületek, a parkosított terület a kis tóval termé-
szetes környezetet biztosít az itt dolgozóknak és a lá-
togatóknak, sétálóknak egyaránt.

Az Infopark vonzerôt fejt ki a közvetlen környezete
számára, kijelölve a térség egyik lehetséges továbbfej-
lôdési irányát. Az Infopark egy legutóbbi döntés értel-
mében önálló területként feltüntethetô a fôváros térké-
pén, amely azt is kifejezi, hogy az átalakuló fôváros be-
fogadta, és magáénak érzi az új high-tech városköz-
pontot, amely a XI.kerület más tudományos intézmé-
nyeivel megalapozhatja egy Technopolis kialakulását.
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Beszélgetés Gróf Imrével

Mikor alakult ki az a lehetôség, hogy az egyetemek
mellett a Duna partján tudományos park létesüljön?

Az Infopark létrejöttének elôzménye az 1996-ra ter-
vezett világkiállítás, amelyet, mint ismeretes elôször Bécs
majd Budapest is lemondott. Ezután jelentôs szakmai
vita alakult ki az Infopark koncepció körül. A két szom-
szédos egyetem – a Budapesti Mûszaki Egyetem és az
ELTE – már indokolta, hogy az egyetemek közvetlen
közelségében tudományos-technológiai park létesül-
jön. Ezen kívül elég jelentôs volt az informatikai lobbi,
az informatika vállalkozások szövetségének nyomása,
hogy a 20. században az informatikát magába foglaló
projekt létesüljön. Egészen konkrétan az 1996. május
15-én született kormányhatározat rögzítette, hogy a
lágymányosi egyetemi negyed melletti 7 hektáros terü-
leten tudományos park épüljön fel. A megvalósítás so-
rán létrejött egy állami tulajdonú részvénytársaság, az
Infopark Rt. Az állam kikötötte, hogy a terület tulajdon-
jogát nem lehet eladni, mert az ingatlanspekulációhoz
vezethet, és nem kívánt célt szolgálna. Úgynevezett
földhasználati és beépítési jogot szerezve tud az ingat-
lanfejlesztô, egy beruházó a földterületen építkezni. 

A fejlesztés elsô lépéseként 1998-99-ben egy ame-
rikai cég az AIG/IVC Lincoln építette meg az IBM részé-
re az elsô épületet, majd ezután az Infopark Rt. nem-
zetközi, meghívásos tendert írt ki, melynek a gyôztese
az akkor IVG/DTI konzorcium lett, ma az IVG Immobi-
lien AG az Infopark beruházója, és az idôközben alakí-
tott vegyes vállalat többségi tulajdonosa. A koncepció
építészeti részének a Részletes Rendezési Terv adta
meg keretét.

Az Infopark térképén látható, hogy itt, milyen utca-
szerkezet, és térszerkezet kialakítására van lehetôség.
Ez a világkiállításra tervezett infrastruktúrák nyomvona-
la, tehát mindazokon a területeken, ahol a parkban ut-
ca van, ott futnak a különbözô közmûvek, csövek és
vezetékek. Így az Infopark nemcsak nevében park, ha-
nem a részletes rendezési terv is meghatározta, hogy
a területnek csak a 30%-a építhetô be, a maradék  pe-
dig zöldterület, utca, tér marad. Ezt mind a két beruhá-
zó, az amerikai és a német is nagyon komolyan vette,
hiszen ha megnézzük, az elkészült épületek mellett na-
gyon szépen ápolt, gondozott parkokat találunk, itt a
Matáv Innovációs Központ Rt. épülete elôtt még egy
mesterséges kis tó is van, ami a közeli lakosoknak is
örömére szolgál. Nemcsak az egyetemistákat vagy az
Infoparkban dolgozókat, hanem nyugdíjasokat és kis-
mamákat is láthatunk itt sétálni. 

A Parkban tavaly Kovács Kálmán informatikai mi-
niszter avatta fel Neumann János szobrát a Centená-
riumi év záróakkordjaként. Ehhez kapcsolódó aktuali-
tás, hogy az Infopark déli határoló útja Neumann Já-
nosról kapta a nevét. A területet körbevevô utcák még
elnevezésükben is – Neumann János, Hevesi György,
Magyar Tudósok körútja és a Magyar Nobel-díjasok út-
ja – hordozzák azt a szellemiséget és koncepciót, amit
az Infopark szeretne továbbvinni.

Az Infopark elképzelése segítette-e a Világkiállítás
koncepcióját, vagy a Világkiállítás gazdaságosságát
igazolandó született meg ez a terv? 

A világkiállítás „utóhasznosítási” koncepciójában,
Finta József építész tervei szerint erre a területre egy a
mainál sokkal sûrûbb beépítettségû magasabb épüle-
tekkel rendelkezô technológiai parkot képzeltek el. Te-
hát azt lehet mondani, hogy a meghiúsult világkiállítás
teremtett lehetôségeket egy nagyon jó utóhasznosí-
tásra, amit egy megvalósíthatósági tanulmányban a
szakértôk a korábban említett kormányhatározat meg-
alapozásához elôkészítettek. 

Az Infoparkot sokszor nevezik magyar Szilícium-
völgynek. Akár a világkiállításról beszélünk, akár az
1950-es években kialakuló, egyébként teljesen hason-
ló amerikai és világszerte alkalmazott gyakorlatról, ak-
kor az Infopark valódi elôdjét nem is a külföldi példák-
ban vagy a világkiállítás koncepciójában kell keresni.
1926-ban jelent meg Magyari Zoltán „Magyar Tudo-
mány Alapvetése” címû mûve, melyben szerepel egy
térkép, ahol a mai területre az akkori tudás szerint egy
természettudományi és botanikai telepet képzeltek el. 

Az Infopark-projekt megvalósítása elôtt a magyar
szakértôk, és a német beruházók is végeztek egy nem-
zetközi összehasonlítást. A világon több mint 150 ha-
sonló jellegû park mûködik, melyeknek különbözô ne-
veket adtak, de a lényeg mindenütt ugyanaz; az egye-
tem mellé kell telepíteni olyan cégeket, akik érdekeltek
abban, hogy az egyetemekkel együttmûködjenek. En-
nek alapja, hogy egyszer a magáncég veszi meg az
egyetemek által folytatott kutatási tevékenységek üzle-
ti életben alkalmazható részét, vagy a magáncég ad
egy kutatási megbízást az egyetemnek, mert ott na-
gyobb felkészültséggel vagy laboratóriummal, maga-
sabb színvonalon tudnak eredményt elérni. A másik ol-
dalon az egyetemek nyilvánvalóan bevételre is szert
tesznek, így érdekeltek abban, hogy olyan típusú ku-
tatásokat végezzenek, amelyeknek látják az üzleti ér-
telmét is. És ami a legfontosabb, az Infopark egyik leg-
fôbb elônye, hogy amikor egy külföldi cég vagy egy
magáncég idetelepül, akkor nemcsak az irodaterületet
keresi, hanem azt a mögöttük lévô szellemi tôkét is, ami
nem más, mint a jól képzett munkaerô. 

Az informatikai szakmában európai szinten részben
a kreativitás, részben a költségek miatt még mindig ver-
senyképesek vagyunk, ami nem utolsó sorban az egyik
legfôbb vonzereje az Infoparknak. Amikor ezt a kon-
cepciót kidolgoztuk, akkor egyértelmû volt, hogy egy
olyan épületegyüttest kell létrehozni, ahol ezeket a cé-
geket be lehet fogadni. A német beruházó megépíti az
épületeket a célcsoport részére, ami az informatika, a
hardver-, és szoftver-fejlesztés, a média, Internet, és a
távközlés. Ezen húzóágazatok cégei ideális letelepe-
dést találnak itt. Amit nem lehet az Infoparkban végez-
ni, az a közvetlen ipari, logisztikai, raktározási tevé-
kenység, összeszerelés, mert azt az épületi-építészeti
koncepció és a kialakuló presztízs sem engedné meg.
Az Infopark eddigi bérlôi 99%-ban az elôbb említett cél-
csoportból kerültek ki, hiszen a saját marketing tevé-
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kenységünk során erre fokozottan figyelünk, ezek ide-
ális gyûjtôhelye az Infopark. A Matáv Innovációs Köz-
pont, az Axelero, az IBM, a Hewlett-Packard, a Maxell,
a Panasonic, és egy sor ma még nem ismert magyar
cég ittléte is ezt bizonyítja. 

Amikor elkezdôdött az elsô egyetemi épületek ter-
vezése, akkor már rendelkezésre állt-e az Infopark
teljes távlati koncepciója?

Úgy gondolom nem, mert az egyetemi épületeket
már jóval a világkiállítás elôtt meg kellett hogy tervez-
zék, hogy egy részük kiállítási épületként, majd egye-
temi épületként funkcionálhasson. A két egyetemi épü-
let 1998-99-ben készült el. Ismerve a méretüket, terve-
zésük még jóval a világkiállítás elôtt megindult, amikor
Infopark koncepcióról még nem lehetett beszélni. En-
nek ellenére, ha a mai Infoparkra ránézünk, akkor azt
látjuk, hogy építészeti megjelenése hasonlít a meglévô
egyetemi épületekhez. 

Ami még szembeötlô, az a klinkertéglás épületbur-
kolat, amit „campus-hangulatnak” lehet nevezni. Ebben
az ismert angol redbrick stílus modernebb utóérzése
látható. Az Infopark épületei – bár különbözô tervezôk
tervezték – ezt a vonulatot, stílust vették át, hiszen ez
is benne volt a terület részletes rendezési tervében,
ahol cél volt, hogy az egyetemi épületekhez késôbb il-
leszkedjenek a létrejövô épületek. 

A következôkben szeretnénk megtudni, hogy mi-
lyen eszközökkel sikerült igényes cégeket a saját,
jól bevált telephelyeikrôl ide csábítani?

Az volt a szerencse, hogy sikerült a projekt kezde-
tén két olyan céget találni, melyek meglátták az Info-
park jövôbeni jelentôségét, akkor, amikor itt még csak
zöld park volt. Az egyik cég a Matáv, amely 1996 júniu-
sában már adott egy szán-
déknyilatkozatot, hogy ide-
települne az Infoparkba. A
másik az IBM Hungary Ma-
gyarország, amely annak
idején a város különbözô
pontjain lévô részlegeit sze-
rette volna az Infopark terü-
letén egy tetô alá hozni.
Ôket angol szóval „anchor
tenant”-nak – „zászlóshajók-
nak” –, meghatározó bérlôk-
nek lehetne nevezni, akik
az Infopark jellegét pozitív
értelemben meghatározták.

Igyekszünk elsô osztá-
lyú irodaminôséget, szolgál-
tatásokat nyújtani, verseny-
képes ajánlatokat tenni,
hogy az informatikai cégek
a saját alapvetô üzletükkel
foglalkozhassanak. A szol-
gáltató-épületben, mint az
étterem, kávézó, számítás-

technikai üzletek, bankfiók, hamarosan nyílik egy trafik,
és tárgyalunk további szolgáltatókkal is. Az itt dolgozók
örvendetesen növekvô létszáma folyamatos igényeket
és piacot teremt. 

A részletes rendezési terv az Infoparkot eleve iroda-
és intézményi övezetbe sorolta, ami azt jelenti, hogy
ide nem lehet szállodát vagy egyéb nem iroda-jellegû
épületet építeni. Az Infopark fejlôdése során már fel-
merült, hogy a Duna másik oldalán a Nemzeti Színház
környékén lenne egy Kongresszusi Központ, szálloda,
üzleti központ. A legutóbbi fejlemények szerint az Info-
parktól délre található Kopaszi-gáton és környékén a
XI. kerület egy sport és rekreációs szabadidô közpon-
tot szeretne létrehozni, ahol minden bizonnyal lesz
sportcélú hasznosítás, étterem, iroda és egyebek. 

Ma, amikor a várost járva mindenütt azt látjuk, hogy
irodahelyiségek kiadók, akkor is vállalkozott egy újabb
épület valamennyi helyiségének értékesítésére. Mi a si-
ker titka? A jó kapcsolatok, az olcsó bérleti díj, a szol-
gáltatások vagy a szép dunai kilátás?

A budapesti ingatlanpiacon ma nem okoz gondot
irodát bérelni, de az olyan helyet, mint az Infopark, mely
ennyire szervesen az egyetemek mellett települt és az
egyetemekre épít, nemigen találunk. Így ez egy olyan
elôny, amellyel más iroda nem dicsekedhet. A másik
egy ingatlanpiaci, szakmai-konjunkturális kérdés, hogy
kell-e építeni új irodát akkor, amikor kevés, vagy amikor
sok van? Nyilvánvaló, hogy egy iroda ugyanolyan árú
a maga területén, mint bármi más és folyamatosan a
piacon kell lenni. Az Infopark összesen 100 ezer m2

hasznos irodaterületet kínál a teljes kiépítés esetén.
Pillanatnyilag kb. 40-50 ezer négyzetméterrel rendelke-
zünk és az új „C” épülettel egy további 10-12 ezer m2

áll majd rendelkezésünkre. Az eddigi érdeklôdés és tár-
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gyalás alapján azt mondhatjuk, hogy az Infopark von-
zereje töretlen. Egy sor informatikai, távközlési céggel
és szervezettel folytatunk tárgyalást, akik érdeklôdnek
az ideköltözés felôl. A jó kapcsolat nyilvánvalóan azért
fontos, mert az Infopark jó hírét szakmai körökben na-
gyon sokan viszik tovább, tehát az egyetemi, szakmai
és tudományos-kutatási körökben az Infopark jól is-
mert. A bérleti díjaink középkategóriásak. Az ár-érték
arány nagyon jó, hiszen olyan elsô osztályú, klimatizált,
emeltpadlós informatikai munkának megfelelô, gazda-
ságos, rugalmas térkihasználású irodákat ajánlunk, ami
elengedhetetlen a piaci szerepléshez. A szolgáltatása-
inkba természetesen a központi épület is beletartozik a
megfelelô üzemeltetéssel. A szép dunai kilátás az új
épületnél addig áll csak fenn, amíg a következô épüle-
tet nem építjük egy kicsit elé. Az Infoparknak elsôsor-
ban nem a szépségét emelném ki, hanem inkább a re-
latív jó megközelíthetôségét. Akár a repülôtértôl, akár
az autópályáktól, de budapesti viszonylatban is hamar
ide lehet jutni. És az sem mellékes, hogy számtalan föl-
dalatti és felszíni parkolóhellyel rendelkezünk, ami rész-
ben az itt dolgozóknak, részben az ide látogatóknak
fontos, mert a belvárosban ezt már megoldhatatlan
problémát jelent.

Elôfordult-e, hogy az Infoparkban megtelepülô va-
lamelyik cég elköltözött innen, és ha igen, mi volt
ennek a hátterében?

Olyan cég nem ment el, aki eddig itt volt és folya-
matosan mûködött. Az elôfordult, hogy egy külföldi cég
tulajdonosi döntése alapján a magyarországi leányvál-
lalatot megszûntették. 

Hogyan néz majd ki tíz év múlva az Infopark? Ma-
radnak-e zöld területek? Lehet-e a parkban árnyé-
kot adó nagy fák között sétálni? Jelennek-e majd
meg az informatika világnagyságairól újabb szobrok
a területen? Lesz-e valamilyen megoldás arra, hogy
az Infoparkot tömegközlekedéssel jobban meg le-
hessen közelíteni? Érdekes lenne és sokak számá-
ra vonzó egy tervezett dunai járat, mely Szentendré-
tôl indulva reggel behozná ide a város északi részé-
rôl a munkatársakat, majd délután visszaindulna
északra a kishajó...
Tíz év múlva a teljes kiépítettségben megépül az

összes épület, de ez szerencsére nem befolyásolja a
mostani zöld területet, hiszen mint mondtam a terület-
nek 30%-a építhetô csak be. Ez azt fogja jelenteni, –
ahogy most is a legújabb „C” épület és a Matáv épület
között – hogy olyan tereket építünk, ahol egy kis tó
vagy díszfelület lesz. Tehát a park-jelleg továbbra is
megmarad és bízom benne, hogy a mostani fáink még
nagyobbak lesznek, még több árnyékot fognak adni és
még kellemesebb lesz a park klímája. 

Szeretnénk azt a nemes hagyományt is folytatni és
ápolni, hogy a magyar tudomány nagyjainak valamilyen
formában emléket állítsunk.

Az Infopark tömegközlekedése nehéz kérdés. A lét-
rejötte óta folyamatosan lobbizunk újabb lehetôségek

érdekében. Ilyen például az 1-es villamos útvonalának
meghosszabbítása, hiszen az Infopark tömegközleke-
dését a déli oldalról ez jelentôsen javítaná. A legutolsó
ígéret szerint két évet kell még arra várni, hogy a 4-es
metró megépítésével az 1-es villamos átjöjjön Budára.
Van olyan terv is, ami azt mondja, hogy a Batthyányi
tértôl – a 2-es villamoshoz hasonlóan – egy villamosjá-
ratot indítanának végig az Egyetemi-rakparton, egé-
szen a Lágymányosi-hídig. Ennek az elôkészületeit le-
het látni a Gellért téren, ahol már erre fordul ki az út. Ez
nyilván egy további beruházás és jónéhány év, mire
megvalósulhat. Az Infoparkot a 4-es és 6-os villamossal
lehet a legjobban megközelíteni, de a 3-as, 103-as bu-
szokkal is elérhetô. 

Mivel eddigi erôfeszítéseink nem vezettek kézzel-
fogható eredményre, kénytelenek voltunk egy szerzô-
déses BKV buszjáratot indítani, nagyrészt a saját fi-
nanszírozásunk mellet, hogy az itt dolgozók és a láto-
gatók a Móricz Zsigmond körtértôl és a Petôfi-híd budai
hídfôjétôl gyorsabban érhessenek az Infoparkba.

A Szentendrérôl bejövô hajójárat egy nagyon érde-
kes gondolat. Itt megemlíteném, hogy az Infoparknak
van egy kisebb testvérparkja, a Graphisoft Park, Óbu-
dán, a régi Gázgyár területén – szintén a Duna-parton.
Velük már tárgyaltunk arról, hogy mi lenne, ha a szoft-
verparkot és a tudományos parkot összekötné egy ilyen
járat. Nyilvánvalóan ennek a megvalósíthatóságát az
üzleti megtérülés tényezôjével együtt lehet csak meg-
ítélni, de mindenképpen jó ötletnek tartom és ötletes
dolog. Számos külföldi városban elfogadott és haszná-
latos a vízi közlekedés. Bízom abban, hogy az Öböl –
Kopaszi-gát beruházás tovább fejlôdik, s mivel eleve
egy vízisport- és szabadidôs-központ lesz, így elkép-
zelhetô, hogy velük összefogva már megjelenik egy
olyan folyamatos igény, amely állandó leterheltséget je-
lent és érdemes lesz rendszeres hajójáratot indítani,
ami érinti a város különbözô pontjait. Ez egyrészt meg-
közelíthetôségi lehetôség lesz a Kopaszi-gát szórako-
zó- és lakóövezetéhez, másrészt megállóhelye lehet az
Infoparknál. 

A tömegközlekedés és az épületek sûrûsége nem
rongálja-e az Infopark varázsát és üzleti értékét?

A tömegközlekedésnek inkább a hiánya zavaró és
csökkenti az Infopark üzleti értékét. Ami az épületek
sûrûségét illeti, – a korábbi, 1997-es részletes rende-
zési tervhez képest – pontosan azért, hogy elkerüljük
ezt a veszélyt és ne városias beépítés legyen az épí-
tési területbôl, a beruházó úgy döntött, hogy ezen a te-
rületen is létre fogunk hozni parkokat. Tehát úgy gon-
dolom, hogy ez a veszély is elkerülhetô és az Infopar-
kon belüli mostani épületekkel, a park egységével egy
viszonylag laza épületegyüttes jön létre. 

Az Infopark továbbra is várja a 2005 elején átadás-
ra kerülô új épületében a további szakmabeli cégeket,
hogy a kialakult szakmai csoportosulás és az egyet-
emek közelségébôl fakadó elônyöket üzleti sikereik fo-
kozásának érdekében mielôbb élvezhessék.

Infopark – múlt, jelen, jövô
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